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عباساسماعیلگل:خانه سینما همیشه به عنوان بزرگ ترین 
و در عین حال پرحاشیه ترین نهاد صنفی سینماگران کشور 
مط��رح بوده و در س��ال های اخی��ر با در اختیار داش��تن ۲ 
ساختمان اصلی در ۲ منطقه مرکزی تهران محل رفت و آمد 
صنوف مختلف سینمایی بوده است. اگر بخواهیم به پیشینه 
تاسیس خانه سینما نگاهی بیندازیم باید گفت این نهاد صنفی 
س��ال ۱۳۶۸ و در پی مصوب��ه مجلس مبنی بر اختصاص ۲ 
درصد از درآمد فروش سینما جهت بهبود وضعیت رفاهی و 
صنفی شاغلان سینما تأسیس شد. ۳ سال بعد هیأت مؤسس 
خانه سینما با حضور مدیران دولتی راه اندازی شد. فخرالدین 
انوار )معاون وقت سینمایی وزارت ارشاد(، سیدمحمد بهشتی 
)مدیرعامل وقت بنیاد س��ینمایی فاراب��ی( و محمد مهدی 
حیدریان )مدیرکل وقت نظارت و ارزشیابی( اولین هیأت مدیره 
انتخابی در سال ۱۳۷۲ را با حضور ۱۹ صنف مختلف تشکیل 
دادند اما خانه سینما به عنوان جامعه اصناف سینمای ایران، 
فعالیت خود را از اواخر سال ۷۲ آغاز کرد. در این سال اعضای 
هیأت مدیره که از سوی مدیران وقت وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی  منصوب شده بودند مسؤولیت تأسیس این نهاد صنفی 
را برعهده داشتند. از زمان آغاز فعالیت خانه سینما به عنوان 
محل تجمع صنوف مختلف سینمایی، تا زمان اعلام تأسیس 
آن 4 سال طول کشید و این زمان شامل عضوگیری از اعضای 
صنف های مختلف سینما و معرفی بیشتر این نهاد به آنها بود. 
به همین دلیل تاریخ فعالیت رس��می  خانه سینما فروردین 
۱۳۷۲ و زمان ثبت آن در اداره ثبت ش��رکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران مهرماه ۱۳۷۲ ذکر شده است. 
نکته جالب آنکه از جمله اهداف اصلی تشکیل خانه سینما 
حفظ و صیان��ت از حقوق مادی و معنوی دس��ت اندرکاران 
حرفه ای تولید، توزیع و نمایش صنعت س��ینما و همچنین 
ایجاد امنیت ش��غلی و ارتقای س��طح آموزش��ی و حرفه ای 
دس��ت اندرکاران سینمای کشور ذکر ش��ده است که بدون 
ش��ک وجود این موارد در اساس��نامه خانه سینما در همان 
س��ال های ابتدایی تاس��یس موجب دلگرمی  اهالی سینما و 
ترغی��ب اعضای اصناف مختلف س��ینمایی ب��ه عضویت در 
خانه س��ینما ش��د. اگر بخواهیم به بخش��ی از اصناف فعال 
زیرمجموعه خانه س��ینما اش��اره کنیم باید به اصنافی چون 
انجمن بازیگران سینمای ایران، انجمن بازیگران و بدلکاران، 
انجمن جلوه های ویژه میدانی، انجمن چهره پردازان سینمای 
ای��ران، انجمن س��ینماداران ایران، انجمن س��ینمایی فیلم 
انیمیشن )آس��یفا(، انجمن صدای س��ینمای ایران، انجمن 
طراحان فیلم،  انجمن طراحان فنی و مجریان صحنه، انجمن 

عکاس��ان، انجمن فیلمب��رداران، انجمن 
کارکن��ان لابراتوار، انجم��ن گویندگان، 
انجمن مدیران تدارکات، انجمن مدیران 
تولید، انجمن مدیران سالن های سینما، 
انجمن مستندس��ازان، انجمن منش��یان 
صحن��ه، انجمن منتقدان و نویس��ندگان 
س��ینمایی، شورای عالی تهیه کنندگان و 
کانون تدوینگران س��ینمای ایران اشاره 
کرد اما علاوه بر فعالیت اصناف مختلفی 
که در ذیل خانه سینما فعالیت می کنند، 
چندین بخش مختلف هم وجود دارد که 
به نوعی خانه سینما نقش تعیین کننده ای 

در فعالیت آنها ایفا می کند. 
یکی از این موارد »شورای داوری  خانه سینما« محسوب 
می شود که شاید بتوان گفت شورای داوری یکی از بخش های 
بسیار فعال خانه سینماست که شامل ۷ نماینده منتخب از 
صنف های مختلف اس��ت و وظیفه اصلی آن رسیدگی و حل 
اختلاف میان اعضای صنوف س��ینمایی است. این شورا که 
فعالیت خود را از س��ال ۱۳۷۵ آغاز کرده  اس��ت، سعی کرده 
نقش میانجی را در اختلافات میان انصاف به بهترین ش��کل 
ممکن ایفا کند اما انگار آنطور که باید نتوانس��ته در این باره 
موفق باشد و صدای اعتراض اعضای اصناف مختلف سینمایی 
از عملکرد این شورا به رغم فعال بودنش همیشه بلند است. 

جشنمحفلی! ■
اما جش��ن س��ینمای ایران به نوعی ویترین خانه س��ینما 
محسوب می ش��ود و شاید بتوان گفت مسؤولان خانه سینما 
هر سال با برپایی پرزرق و برق این جشن به نوعی ضعف ها و 
کم کاری های خود را پنهان می کنند. خانه س��ینمای ایران در 
واقع با برگزاری جشن سینمای ایران به بهترین های رشته های 
مختلف سینمایی که توسط خود اهالی سینما قضاوت می شود 
تندیس شایستگی اهدا می کند. تکریم و نکوداشت سینماگران 
از دیگر فعالیت هایی اس��ت که در طول س��ال توس��ط خود 
سینماگران به منظور پاسداشت خدمات آنان انجام می شود. 

ش��یوه داوری در جشن خانه س��ینما اینگونه است که هر 
صن��ف حداقل ۱۱ نفر را به  عنوان هیأت داوران رش��ته خود 
معرفی می کن��د. داوران هم��ه فیلم های 
سال را که در س��الن نمایش خانه سینما 
برای آنان به  نمایش گذاش��ته می ش��ود، 
تماشا می کنند و داوران هر صنف ۵ فیلم 
را به عنوان نامزدهای رشته تخصصی خود 
معرفی می کنند. در مرحله بعد آنان از میان 
این ۵ نامزد برنده نهایی را تعیین می کنند. 
گفتنی اس��ت در برخی سال ها شیوه های 
اندک متفاوتی ب��رای داوری به  کار گرفته 

شده است. 
اما باید گفت برپایی جشن خانه سینما 
طی س��ال های اخیر هم بی حاشیه نبوده 
است؛ از جولان و خودنمایی پوشش سلبریتی ها در این جشن 
گرفته تا سخنان و مباحثی از این قبیل که با توجه به برپایی 
جشنواره فیلم فجر، نفس برپایی جشن خانه سینما با هزینه 
گزاف چه لزومی دارد، از مواردی بوده که همیشه مورد انتقاد 
بسیاری از کارشناسان بوده است. همچنین بسیاری از اعضای 
اصناف مختلف سینمایی هم معتقدند که بهتر است خانه سینما 
به جای برپایی مراسمی موازی با انواع و اقسام جشن ها و مراسم 
سینمایی، به فکر حل مشکلات صنفی اعضای مختلف باشد. 
برخی نیز می گویند به  جای این  همه جشن، باید هرچه زودتر 
فکری به حال ضعف فیلمنامه نویسی، کارگردانی و سوژه های 

تکراری در سینما کرد. 

اما ماجرای بازار س��یاه بلیت ها هم در سال های اخیر برای 
این جشن حاشیه ساز شده که برای امروز و دیروز نیست؛ اینکه 
چطور در فرآیند این  همه سال برگزاری جشنواره و فستیوال، 
کارت جش��ن خانه س��ینما در برخی سایت ها به  مبالغ بالای 
۵00 هزار تومان فروخته ش��ده است. البته برخی مسؤولان و 
سینماگران به این اتفاق واکنش نشان داده اند ولی با ابلاغیه، 
واکنش و بیانیه اتفاقی نمی افتد؛ هر ساله کارت های جشن خانه 
سینما به  تعداد بالا در سایت های اینترنتی برای فروش گذاشته 
می شود و قیمت های در نظر گرفته شده برای این کارت ها در 
برخی مواقع به یک میلیون تومان هم رسیده است که این اتفاق 
علنا این جشن را به یک مراسم لاکچری تبدیل کرده است. 

در پایان باید گفت، جشن خانه سینما از حواشی سیاسی 
هم مصون نبوده است؛ روزنامه کیهان همان زمان در واکنش 
به حواشی این جشن اینچنین نوشت: »حمایت یک فیلمساز 
از یک عکاس هتاک و محکوم هم حاشیه ساز شد، همچنین 
بازیگ��ر دیگری، در اظهارنظری غیرکارشناس��انه گفت، آرزو 
می کنم هیچ فعال مدنی در زندان نباشد! آرزو می کنم با دنیا 
به تعامل برسیم تا مردم ما در امنیت باشند، امنیت اقتصادی!، 
درحالی که هیچ  کس در ایران به  خاطر فعالیت مدنی بازداشت 
نشده و احتمالا منظور ایشان، اخلال گران نظم و امنیت کشور 
هستند. همچنین در این مراسم، از یک مجری پرحاشیه که 
چندی  قبل به دلیل تخلفات متعدد در برنامه سازی از رسانه 
ملی کنار گذاشته شد، دعوت شد تا روی صحنه رفته و جایزه 
یکی از برگزیده ها را بدهد. فاطمه معتمد آریا نیز به رغم هدایای 

متعددی که از جوایز حاکمیتی گرفته، ازجمله بزرگداشت در 
۲ جشنواره فیلم و تئاتر فجر اما باز هم در جشن خانه سینما 
گفت:  ای  کاش مردم در صلح و آرامش باشند تا زمانی نرسد 
که کسی به  خاطر تحریم ها نتواند کاری را که می خواهد بکند!«

حال باید دید در س��ال های آینده با از بین رفتن ویروس 
کرونا جشن خانه سینما با همان سبک و سیاق و روال برگزار 

خواهد شد یا خیر.
اوضاع»شترگاوپلنگ« ■

اما »شورای صنفی نمایش« یکی از انجمن هایی است که 
از سال ۸۱ خانه سینما میزبان جلسات آن است و این شورا 
که س��بد اکران فیلم به عنوان یک��ی از مهم ترین اتفاق های 
س��ینمایی در س��ال توسط اعضای آن مش��خص می شود از 

نمایندگان انجمن س��ینماداران، اتحادیه 
تهیه کنندگان، کانون کارگردانان، نماینده 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی  و نماینده 
هیأت مدیره خانه سینما تشکیل شده است 
و وظیف��ه برنامه ریزی و نظارت بر نمایش 
فیلم های س��ینمایی، تعوی��ض فیلم های 
روی پرده و تغییر گروه های س��ینمایی را 
بر عهده دارد. طی سال های اخیر عملکرد 
این ش��ورا همیش��ه ب��ا اعت��راض بخش 
عمده ای از تهیه کنندگان س��ینما مواجه 
بوده اس��ت و بعضا با اتهام »باندبازی« از 
سوی تهیه کنندگان متعددی مواجه شده 

اما چند س��الی است که اعتراض ها به شورای صنفی نمایش 
رنگ و بوی حقوقی به خود گرفته است؛ بسیاری از فیلمسازان و 
تهیه کنندگان سینمای ایران به دلیل آنچه »بی نظمی  و رعایت 
 نکردن شرایط منصفانه در اکران« می نامیدند، نارضایتی خود 
را به ش��رایط اکران فیلم های ش��ان ابراز کردند. از این میان 
می توان به مهدی کرم پور، از کارگردانان سینمای ایران اشاره 
کرد که روزگاری رئیس ش��ورای صنفی نمایش بود. کرم پور 
۳ س��ال پیش در انتقاد از بی تفاوتی ش��ورای صنفی نمایش 
به فیلم س��وزی در اکران، به س��ینمادیلی گفته بود: »همواره 
ب��رای کنترل گروه های زیاده خواه، قوانین متقنی وجود دارد. 
در ش��ورای صنفی نمایش، وضعیت »شتر گاو پلنگ« حاکم 

اس��ت.  اعضای شورا قرار بود عدالت را در حوزه اکران فراهم 
کنند و اگر نمی توانند به س��ینمادار ها امر و  نهی کنند، علت 
وجودی شان چیست؟ کنار بروند تا صاحب اثر تکلیفش را با 
س��ینمادار بداند یا فیلمش را برای اکران به دولت بس��پارد؛ 
اکنون شورای صنفی نمایش به محفلی بدل شده که هر جا 
بخواهد، وارد می شود و اگر نخواهد، وارد نمی شود. این محل 
مناقشه است. عملکردشان مدل محضر است؛ هر کسی می آید 
قراردادش را ثبت می کند. یک منشی لازم دارد و نیاز به این 

نمایندگان نیست. در نهایت شکایت را به ارشاد می برند«.
 اما نکته ای که در میان انتقاد از شورای صنفی نمایش طی 
سال های اخیر فصل مشترک انتقادات بسیاری از فیلمسازان 
است، عملکرد شورای صنفی نمایش در برنامه ریزی مناسب 
اکران و نظم  دادن به خیل فیلم هایی است که در صف مانده اند 
به طوری که ۳ سال پیش منصور لشگری قوچانی، تهیه کننده 
فیلم س��ینمایی »قاتل اهلی«، در واکنش به اقدامات شورای 
صنفی نمایش گفته بود: »ش��ورای صنف��ی با تغییر قوانین، 

سینمای اجتماعی را نابود کرده است«.
ام��ا س��عید خانی از س��ینماگران هم در همان س��ال در 
گفت وگویی انتقادی از شورای صنفی نمایش حرف دل بسیاری 
از فیلمسازان را زده بود.  خانی درباره شرایط اکران گفته بود: 
»امروز با برنامه ریزی ای که صورت می گیرد، شاهد فیلم سوزی 
هستیم و فیلم ها بخوبی دیده نمی شوند. باید ساختار شورای 
صنفی نمایش تغییر کند و اصلاح شود.  ادامه عملکرد این شورا 
با این منوال دیگر به صلاح سینمای ایران نیست. اینکه ما در 
هفته فقط ۲ ساعت جلسه برگزار کنیم و در این جلسه برای 
اکران سینمای ایران تصمیم بگیریم، مشکلی از سینمای ایران 
حل نمی کند و ما به یک شورای صنفی چابک تر نیاز داریم که 
با حضور کارشناسان و کارگروه های حرفه ای فعالیت کنند و 

بتوانند همزمان با تکنولوژی روز فعالیت کنند«. 
هم��ان زمان بس��یاری از اهالی س��ینما ای��ن انتقادات و 
راهکاره��ای خانی را مفید و راهگش��ا می دانس��تند که البته 
هیچگاه این اصلاحات در شورای صنفی نمایش اتفاق نیفتاد. 
اما اوج حواشی ایجادشده برای شورای صنفی نمایش را باید 
اقدام جنجالی ۲ سال پیش احمد نجفی در به »گل گرفتن« 
درب خانه سینما دانست. پس از اعتراض احمد نجفی نسبت 
به وضعیت اکران فیلم »من یک ایرانی ام«، این بازیگر سینما 
و تهیه کننده فیلم در سازمان سینمایی اقدام به اعتراض کرد. 
این اعتراض با پادرمیانی اهالی سینما پایان پذیرفت و رئیس 
سازمان سینمایی دستور رسیدگی درباره اکران فیلم او را داد. 
این فیلم به مدت یک هفته اکران شد و پس از یک هفته اکران 
فیلم پای��ان یافت و احمد نجفی در اقدام 
دیگری مقابل درب شماره ۲ خانه سینما 
حاضر شد و در حرکتی نمادین درب این 
مرکز را که ش��ورای صنفی نمایش در آن 

مستقر است با گل پوشاند. 
بانک فیلمنامه ایران هم از فعالیت های 
مهم خانه س��ینما محسوب می شود. این 
بانک از س��ال ۷۷ ب��رای صیانت از حقوق 
م��ادی و معنوی نویس��ندگان ش��روع به 
فعالیت کرده  است. بانک فیلمنامه به ثبت 
آثار نویسندگان آزاد و صنفی می پردازد که 
شورای ۷ نفره آن عبارتند از: یک عضو به 
انتخاب معاونت س��ینمای وزارت ارشاد اسلامی، یک عضو به 
انتخاب هیأت مدیره خانه س��ینما، ۲ عضو به انتخاب شورای 
مرکزی کانون فیلمنامه نویس��ان س��ینمای ایران، ۲ عضو به 
انتخاب کانون کارگردانان سینمای ایران و یک عضو به انتخاب 
شورای مرکزی اتحادیه تهیه کنندگان و توزیع کنندگان فیلم 
سینمای ایران. اعضای شورا وظیفه تعیین سیاست و راهبرد 
این بانک و نیز رسیدگی کارشناسانه درباره اختلافات حقوقی 
و فنی فیلمنامه های ثبت ش��ده در بانک را بر عهده دارند. در 
مجموع می توان گفت بانک فیلمنامه ایران در خانه سینما، از 
معدود فعالیت هایی است که بدون حاشیه و دردسر کار خود 

را پیش می برد.

پرونده»وطنامروز«دربارهکارنامه27ساله»خانهسینما«بهبهانهچالشهایاخیرایننهادصنفی

جدایی خانه از اصناف 

خانه سینما یکی از معدود نهادهای صنفی در کشور محسوب می شود 
ک��ه در تمام ادوار دولت های مختلف با چالش ها و مش��کلاتی با منصوبان 
دولت ها در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مواجه بوده است که البته شدت 
و حدت این چالش ها در هر دوره متفاوت بوده است اما به جرات باید گفت 

اوج چالش خانه سینما به تیرماه سال ۹۲ 
بازمی گردد که در پی مش��کلاتی که به 
دلیل دودستگی در میان اهالی سینما به 
وجود آمده بود منجر به پلمب ساختمان 
اصلی خانه س��ینما شد. وزیر وقت ارشاد 
درباره دلایل پلمب خانه سینما گفته بود: 
»۲۹ صنف زیر نظر خانه سینما فعالیت 
داشتند و ما بارها اعلام کردیم انتخاباتی 
ب��ا حضور تمام صن��وف برگزار کنید و از 
سیس��تم پدرخواندگی بیرون بیایید ولی 
زیر بار نرفتند. ویترین خانه سینما عوض 
می شد اما پشت صحنه اش یک گروه بود. 
بارها اساسنامه شان را بدون اطلاع عوض 
کردند در حالی ک��ه غیردولتی بودن به 

معنی خودمختاری نیست. بعد از دوران مدیریتی ما صنوف را در وزارت کار 
ثبت کردند. نمی خواهم شأن کار و کارگر را زیر سوال ببرم اما خانه سینما 

ربطی به وزارت کار ندارد و مربوط به وزارت فرهنگ است«.
س��یدمحمد حس��ینی علاوه بر تخلفات صنفی خانه س��ینما به موارد 
حاش��یه ای هم اش��اره کرد و گفت: در انحلال خانه سینما، بحث ما صرفا 
حقوقی نیست، بلکه اتفاقاتی هم بویژه در ۲ جشن خانه سینما رخ داده که 
مورد س��وال افراد متعهد و متدین جامعه قرار گرفته است که این اتفاقات 
نش��ان می دهد این جش��ن ها نه فقط یک فعالیت صنفی، بلکه سیاس��ی 
است. اتفاقاتی هم در کشور رخ داد که افراد متدین و متعهد جامعه سوال 
می کردند که چرا نسبت به این قضایا واکنش نشان نمی دهید؟ برای نمونه 
در جشن خانه سینما افرادی دعوت شدند و بیاناتی مطرح شد، نمادهایی 
به کار گرفته ش��د و تجلیل هایی از کس��انی که در خارج از کشور هستند 
انجام ش��د که مواضع شان علیه نظام جمهوری اسلامی کاملا روشن است 
که اینها جای تردید به وجود آورد. اینگونه جشن ها بیانگر این است که این 

فعالیت ها صنفی نیست، بلکه یک فعالیت سیاسی است. اینکه از افرادی که 
از معاندان و مخالفان نظام جمهوری اسلامی حمایت می کنند و برای شان 

کف زده می شود، مشخص است چه جهت گیری هایی وجود دارد«.
ب��ا پلمب خانه س��ینما در تابس��تان ۹۲، ش��اهد قشون کش��ی برخی 
کارگردان ه��ای س��ینما در مقاب��ل خانه 
س��ینما بودیم که این تجمعات پرهیاهو 
هم نتیجه ای در پی نداشت و ۲ سال بعد 
خانه سینما بدون اصلاح نقایصی که منجر 
به تعطیلی این نهاد شد، دوباره بازگشایی 
شد. بسیاری تصور می کردند خانه سینما 
همچنان می تواند در محیطی امن مسیر 
پراش��تباه خود را در سینمای ایران ادامه 
ده��د که اینگونه نش��د و طی چند وقت 
اخیر با اعتراضات ش��دید اصناف مختلف 
به عملکرد منفعل خانه س��ینما، ماجرای 
تشکیل ش��ورای صنفی نمایش در دوره 
جدید آن و چالش میان تعدادی از صنوف 
خانه سینما با مدیران ارشاد، دوباره خانه 
سینما به کانون بحران بازگشته است و حتی این چالش مشکلات حسین 
انتظامی )رئیس س��ازمان س��ینمایی( با خانه س��ینما را وارد فاز جدیدی 

کرده است.
نکته دیگر مساله اساسنامه جدید خانه سینماست که در آخرین جلسه 
مجمع عمومی این نهاد به دلیل نقایصی که داش��ته به تصویب نرس��یده 
است؛ بزرگ ترین چالش نیز در این حوزه قرار گرفتن صنوف خانه سینما 
ب��ه عنوان زیرمجموعه وزارت کار اس��ت ک��ه در آن صورت قواعد تولیدی 
سینمای ایران باید منطبق بر قوانین وزارت کار پیش رود و همین موضوع 
معادلات تولید در سینمای ایران را با چالش های جدی روبه رو می کند که 
این موضوع می تواند س��رآغاز باز ش��دن زخم های قدیمی و حملات تند و 

تیز کلامی شماری از چهره های سینمایی به یکدیگر باشد.
در پایان باید گفت خانه سینما این روزها در موقعیت بشدت شکننده ای 
قرار گرفته و شرایط آن شبیه انبار باروتی است که هر جرقه کوچکی می تواند 

منجر به وقوع یک بحران بزرگ در آن شود.

چالش همیشگی با دولت ها
خانه سینما در حدود ۳0 سال فعالیت خود، اصناف مختلف سینمایی را 
در دل خود جای داده اس��ت اما همان طور که در گزارش بالا به آن اش��اره 
شد، سرگرم شدن خانه سینما به مسائلی چون برپایی جشن پرحاشیه خانه 
سینما و درگیری با حواشی جنجالی و پرتعداد شورای صنفی نمایش، مجال 

خدمت رس��انی و جل��ب رضای��ت اعضای 
صنوف مختل��ف س��ینمایی را آنطور که 
بایسته است، پیدا نکرده است و اعضای این 
اصناف طی سال های اخیر همیشه از نقش 
منفعل خانه سینما در احقاق حقوق شان 
و ضعف در ارائه خدمات مختلف انتقادات 
بسیاری را مطرح کرده اند و بسیاری صرفا 
صدور کارت عضویت را از خدمات بارز خانه 
سینما به اصناف تلقی می کنند، البته چند 
وقتی است اعتراضات اصناف سینمایی به 
عملکرد منفعل خانه س��ینما رنگ و بوی 
جدی تر و متفاوتی به خود گرفته است که 
اعلام خروج رسمی »انجمن سینماداران« 
از مجموعه خانه س��ینما، فصلی جدید و 

جنجالی در اعتراض اصناف به این نهاد محس��وب می شود و خطر فروپاشی 
نهاد خانه سینما پس از سال ها بیش از گذشته احساس می شود. 

ام��ا ماجرا از آنجا ش��روع ش��د که ح��دود یک ماه پیش ب��ود که انجمن 
س��ینماداران س��ینمای ایران با ارس��ال نامه ای رس��می خطاب به منوچهر 
شاهس��واری، مدیرعامل خانه س��ینما اعلام کرد دیگر به عنوان یک صنف 
زیرمجموعه این نهاد فعالیت نخواهد کرد و از این به بعد به صورت مستقل 
به فعالیت صنفی خود ادامه می دهد. این اتفاق از سویی یکی از جدی ترین 
چالش های خانه سینما طی سال های اخیر محسوب می شود و از سوی دیگر 
جدایی یکی از زیرمجموعه های مهم خانه س��ینما اتفاقی است که می تواند 
نشانه و آغازی بر فروپاشی این نهاد صنفی در ادامه فعالیت آن باشد. اگر زمانی 
اهالی سینما مدعی اعمال نظر و فشار دولت ها برای تعطیلی این نهاد صنفی 
بودند؛ حالا شرایط به شکلی است که گویا خود اهالی سینما دیگر انگیزه ای 

برای ادامه فعالیت این نهاد با شیوه فعلی مدیریت آن ندارند. 
در یکی از مهم ترین و کلیدی ترین بخش های بیانیه انجمن سینماداران آمده 

است: »جنس مطالبات و خواسته های بحق صنفی این انجمن با جنس مطالبات 
و صنوف دیگر از جایگاه خانه سینما فرق داشته و دست یافتنی نیست و اصولاً 
به جهت کارفرمایی بودن این انجمن و انجمن های مشابه آن قابل وصول نیست 
و به همین جهت در همایش ها و انتخابات متعدد انجام شده و جلسات متشکله 
در امور صنفی، اغلب از س��وی نمایندگان 
خانه سینما به ضرر منافع و حقوق صنفی 
بخش نمایش، موضع گیری خاصی تاکنون 
به عمل آمده و کمترین توجهی به اعضای 
این انجمن ش��ده است. اعضای فرهیخته 
و نجیب��ی در این صنف حض��ور دارند که 
اهل بلوا و غوغاسالاری نیستند که بر خود 
لازم می دانیم در راس��تای تحقق اهداف و 
مطالبات صنفی خود و نیز ایجاد اشتغال و 
رونق اقتصادی و جلب حمایت های مستقل 
از طرق دیگر و صیانت از حقوق اعضای خود 
به استناد مصوبه انجمن سینماداران ایران و 
با عنایت به رویکردها و عملکرد ۳ دهه اخیر 
خانه س��ینما به عنوان یکی از انجمن های 

مهم با سابقه دیرینه، از خانه سینما جدا و خارج می شویم«.
یکی از نکات جالب در اعلام جدایی انجمن سینماداران از خانه سینما به 
عدم واکنش صریح مسؤولان خانه سینما بازمی گردد؛ با گذشت حدود یک 
ماه از اعلام این خبر، مسؤولان خانه سینما هیچ گونه موضع رسمی نسبت به 
آن نگرفته اند. از سوی دیگر شاهد بیانیه جدید جامعه صنفی تهیه کنندگان 
درباره خروج سینماداران از خانه سینما بودیم که در بخشی از بیانیه این نهاد 
صنفی در حمایت از تصمیم خروج س��ینماداران از خانه س��ینما آمده است: 
»... اقدام خردمندانه ای که اگر به دیگر صنوف کارفرمایی تسری یابد بی شک 
بهره مندی از برکات آن در ابتدا نصیب خانه سینما خواهد شد؛ خروجی که 
زمینه را برای حضور پررنگ سایر صنوف کارگزاری در اداره خانه مهیا ساخته 
و کدام عقل سلیمی است که آن را موجب تحول و شکوفایی خانه آن هم به 

دست صنوف کارگزاری نداند؟«
حال باید منتظر روزهای آتی ماند تا ببینیم چه زمانی روزه سکوت مسؤولان 

خانه سینما در واکنش به این اتفاقات شکسته خواهد شد. 

سینمادارانی که اهل بلوا و غوغاسالاری نیستند!
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